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Onder leiding van de voorzitter van de redactieadviesraad van Schooldomein Edward van der Zwaag 
keken partners van Schooldomein terug op een dynamisch jaar en schetsten ze wat lijnen voor de 
toekomst. En dat in het Skills Lab van SG Thamen. Dromen mag!

Tekst Sibo Arbeek  Foto’s Martine Sprangers

Hoe tijdelijk is 
permanent?

BELEVING EN DE LEEROMGEVING VAN MORGEN

vlnr: Ludo van Sprang, Alfons Hams, Frank Roozenboom, Gertjan Verbaan, Willem Jan Willemse, Freek de Kort, Els van Mierop, Sibo Arbeek, Marc de Lange, Ger Jägers en Edward van der Zwaag
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de lead, terwijl steeds meer de inrichting de kwaliteit 

van de leeromgeving bepaalt. Daar zie je zeker een 

trend, waarbij de kunst is om slimme oplossingen 

te zoeken.” Marc knikt: “Sectoren als bibliotheek en 

archieven kennen een vergelijkbare ontwikkeling. In 

een krimpsituatie moet je je willen onderscheiden en 

daar kan een goed inrichtings concept bij helpen.” 

Welke bijdrage levert een goed gebouw?

Ger: “Onderwijs gaat in de kern over de relatie tussen 

mensen. Het gaat om wat de gebruikers met elkaar 

tot stand brengen. Een gebouw kan helpen om je 

uit te dagen en anders naar het vak te kijken. Leer-

omgevingen transformeren. Uur na uur in dezelfde 

omgeving werken met een vast rooster verbetert de 

leerprestatie in ieder geval niet. De oude rechte gang 

met lokalen vonden de leerlingen ook prachtig, maar 

het gaat erom dat een andere ruimte uitdaagt om 

nieuwe vaardigheden te ontwikkelen. Els van Mierop 

van De Meeuw haakt aan: “Van origine zijn we een 

BESTUUR EN BELEID

Terug- en vooruitkijken

Edward opent het debat met de opmerking: “Ik 

ben bewust eerder gekomen om de sfeer van de 

school te proeven. En die ervaar je het beste in de 

docenten kamer. Daar hoor je hoe docenten hun 

werk ervaren en over hun leerlingen praten.  

Docenten ervaren de werkelijkheid vaak weer 

anders dan de directie het ziet. Wat zijn de ver-

wachtingen voor 2017 van iedereen aan tafel? 

Directeur Ger Jägers opent: “Het mooie van verwach-

tingen is dat ze nooit helemaal uitkomen omdat er 

altijd weer nieuwe perspectieven ontstaan. Met ons 

nieuwe Skills Lab is zeker een verwachting uitgekomen 

en die hing samen met de wens om te vernieuwen. 

Een uitdagende leeromgeving bepaalt niet het gedrag 

van leerlingen, maar kan dat gedrag wel beïnvloeden. 

Daardoor ontstaat ruimte voor leren. Als je naar het 

Skills Lab kijkt heeft een team al vroeg in het proces 

integraal nagedacht over de samenhang tussen 

ontwerp, kleur, vloer, geluid en inrichting. Dat heeft 

een prachtig resultaat opgeleverd. Wat blijft is dat de 

school een ontmoetingsplaats is. In de oude setting 

zat je in een rijtje met de rug naar je buurman. Deze 

tijd vraagt om meer contact als basisbehoefte. Daar-

om komen ze misschien ook meer in botsing met 

de docenten, maar is er ook meer gedeelde energie. 

Soms schuurt dat, maar dat hoort er ook bij.” Marc 

de Lange van STALAD knikt: “Verandering is altijd 

lastig en kan tot frustratie leiden. Dat moet je de tijd 

geven.”

Alfons Hams van Spring Architecten kijkt terug: “We 

zijn in 2016 met meer partijen gaan samenwerken 

met meer fascinatie naar elkaar. We begrijpen elkaars 

belangen meer. In het bouwproces ontmoet een  

opdrachtgever partijen en leveranciers die allemaal 

een eigen belang hebben. Wanneer je eerder samen-

werkt, kun je meer kwaliteit uit hetzelfde, vaak 

sobere, budget halen. De recessie heeft ons nederiger 

gemaakt waardoor onze houding is veranderd; als 

architect waren we te veel generalist en was het nodig 

om ons breder te ontwikkelen.” 

Marc vult aan: “We zien als inrichters meer hergebruik 

op het gebied van inrichting. Dat heet reborn, waarbij 

je op een creatieve manier middelen en materiaal 

hergebruikt, vaak in combinatie met nieuwe toe-

passingen. Daar spelen we op in, waarbij we steeds  

vaker al in het plan van aanpak waarde toevoegen.” Ger 

herkent dat: “In de planvorming heeft de bouwkant 
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“Onderwijs is in de kern de 
relatie tussen twee mensen”



januari 2017SCHOOLDOMEIN16

modulaire bouwer en leveren we flexibele m². In 

2016 zijn we meer een integratieplatform geworden. 

Onderwijs reflecteert op zichzelf en vraagt om andere 

oplossingen. Alles wat je kapot maakt om uiteindelijk 

een nieuwe beleving te maken is zonde. Wij kunnen 

heel goed een flexibele schil aan een school bouwen 

waardoor je innovatie en beleving mee kunt pakken, 

zonder dat je er voor 40 jaar aan vastzit. Dat is goed 

voor de exploitatie.” 

Is flexibiliteit een trend?

Edward pakt dat thema verder op: “Hoeveel procent 

bouw je flexibel en wat is de kern? Hoe kun je het 

financieel zo regelen dat de bouwmethode de be-

leving faciliteert?” Els knikt: “Het heeft met omdenken 

te maken. We denken allemaal nog steeds vanuit 

de financieringsvraag en het permanente gebouw. 

Het onderwijs verandert, de leerlingen fluctueren 

en niemand wil voor leegstand bouwen. Door een 

brede school te bouwen kun je flexibel in de breed-

te denken, maar flexibel bouwen met kwaliteit kan 

ook.” Frank: “Er zijn veel mooie praktijkvoorbeel-

den in Nederland waarbij bestaande huisvesting is 

getransformeerd. Thamen had een constructie met 

sheddaken en een kolomstructuur, waardoor ik een 

totaal nieuwe leeromgeving kon ontwerpen. Daar 

zie ik kansen voor de projectinrichting. De leerling 

binnen het vmbo moet je extra verleiden. Daarbij is 

bewegend leren een belangrijke. We zien verschillen-

de voorbeelden in het Skills Lab met als bedoeling om 

gebruikers los te trekken van het standaard meubilair. 

Zitten is het nieuwe roken.” 

In hoeverre wordt beleving steeds belangrijker?

Edward opent met de vraag aan de aanwezigen: 

“Wordt beleving niet een modewoord?” Marc ant-

woordt: “Beleving is een containerbegrip. We zitten in 

een DWDD tijdperk, waarbij we meer in beelden en 

snelheid denken. Ik heb een zoon van 12 en dochter 

van 17, die consumeren informatie heel anders en 

veel sneller dan dat wij dat deden. En oude vormen 

kunnen opnieuw beleefd worden; je ziet dat biblio-

theken weer in opkomst zijn, maar dan als onderdeel 

van brede scholen, dorpshuizen, kerken of gemeen-

tehuizen.” Alfons knikt: “De werking van de beleving 

is een medium op zich. Hoe krijgen we de aandacht 

van de leerling? Er moet structuur geboden worden, 

zowel sociaal als ook pedagogisch-didactisch. Dan 

kan een transformatie naar nieuwe leeromgevingen 

succesvol verlopen.” Ger: “Zie het als een transitie 

van het onderwijs. Nadenken over de leeromgeving 

betekent nadenken over onze eigen vorming. Wat 

vraagt het nieuwe van ons?” Sibo herkent dat vanuit 

de praktijk van ICSadviseurs: “Wij stellen dat de 

foto een film is geworden. Vroeger was een uitvraag 

eenduidig; nu stap je in een proces dat zich blijft 

ontwikkelen. Alles is transformatie en daar heb je 

goede vakmensen en procesregisseurs voor nodig. 

Hoe maak je een omgeving die op die verandering 

inspeelt.” Gertjan: “Die voorbeelden zie ik al wanneer 

onderhoud mee wordt aanbesteed. Dan zie je andere 

gesprekken ontstaan, omdat het over de verwach-

te prestatie gaat.” Ludo van Sprang van Ecophon: 

“Bewustwording kleurt de beleving in en die creëer je 

pas in gesprek met de scholen. Iedereen kent de eisen 

rond akoestiek, maar er zijn nog te veel gebouwen 

waarbij de akoestische prestaties slecht zijn.” Alfons 

vult aan: “De leerprestatie staat centraal en alle 

aspecten van klimaat, inrichting en duurzaamheid 

bepalen mee die leerprestatie. Goede onderwijshuis-

vesting triggert de gebruikers.” Gertjan Verbaan van 

DGMR reageert: “Beleving zit vaak ook in een goed 

comfort. Met een opdrachtgever moet je zoeken voor 

welke comfortaspecten je gaat binnen het beschik-

bare budget. Comfort moet je op maat bepalen en 

beïnvloedt de prestatie direct. De vraag is vervol-

gens hoe je het technisch uitwerkt. Naast energie en 
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ventilatie verdienen ook akoestiek en daglicht meer 

aandacht. In een lichte ruimte blijf je bijvoorbeeld 

alerter en heb je minder een after lunch dip.” Els van 

Mierop van De Meeuw knikt: “We hebben geen glazen 

bol, maar zeker is dat we leerlingen opleiden voor 

een wereld die nog niet bestaat. Beleving heeft met 

de tijd te maken en is veranderlijk. Daarom moeten 

we op conceptueel niveau meer met elkaar samen-

werken. Wanneer je anders samenwerkt bepaal je 

risico’s samen omdat je op waarde stuurt. We moeten 

ons op de eindgebruiker focussen in plaats van alles 

apart te doen. Wij komen uit de brainport regio, waar 

bedrijven een open supply chain creëren. Dan is de 

performance geluk, leerprestatie of docenttevreden-

heid in plaats van een gebouw of een leerlingset. De 

klant betaalt voor een serviceconcept en daar horen 

andere samenwerkingsvormen en exploitaties bij.” 

Bestaat de school van morgen nog?

Ger reageert op deze vraag: “De school blijft altijd 

bestaan en het Skills Lab kan weer twintig jaar mee.” 

Marc vult aan: “Het schoolgebouw blijft bestaan en 

ik zie eerder een trend dat bedrijven en opleidingen 

steeds meer in elkaar gaan schuiven. Vormen trans-

formeren, maar zolang je lokale maatschappelijke 

relevantie kunt verankeren is het lastig om op een 

functie te bezuinigen.” Els: “Maar waarom moeten 

we per se een functie in stand houden? Als het niet 

meer nodig is doen we er andere zinvolle dingen mee. 

Dan krijgen we een sterke circulaire economie die 

vooral in oplossingen denkt. Delen van gebouwen 

van jeugdzorg kunnen ook voor ouderenzorg werken. 

Je pakt het op en zet het ergens anders neer. En zo 

kun je nog steeds gebouwen creëren met een hart. 

Een aantal gebouwen van waarde blijft altijd, maar je 

kunt met kleine veranderingen het beeld aanpassen. 

Bijvoorbeeld via 3D geprinte gevels, waarmee je de 

ziel handhaaft, maar de beleving mee laat bewegen. 

Zo creëer je nieuwe gebouwen met een ziel.” Gertjan: 

“We moeten leren vanuit de exploitatie en het  

gebruik te denken. Daarvoor moeten partijen binnen 

de keten meer en langer (ook na oplevering) met 

elkaar samenwerken.” Alfons vult aan: “Dat vraagt 

om een actieve rol van de overheid. De VNG wil IHP’s 

meer status geven en renovatie in de wet een status 

geven. Het kwaliteitskader voor PO en VO wordt 

steeds meer als uitgangspunt genomen en het  

effect is dat gemeenten steeds meer een dienst-

verlenende houding aannemen. Dat vind ik een 

goede ontwikkeling.”

Architect Frank Roozenboom ten slotte over de rol 

van Schooldomein in 2017: “Schooldomein kan 

innovatie faciliteren.” Ger knikt: “Het Schooldomein 

experiment is geslaagd, maar nu begint de echte  

verandering pas. Er is nog genoeg te doen en als ik 

vaker zo’n multidisciplinair team aan tafel zou krijgen 

zou er meer mogelijk zijn.”

BESTUUR EN BELEID

Het debat eindigt met enkele oneliners voor 2017:

Ger:  Consulterende gesprekken vooraf maken de leeromgeving beter.

Alfons:   Ontmoeten is het begin van samenwerken en daarom moeten  

scholen blijven. 

Frank:  Bewegend leren zorgt dat leren transformeert.

Gertjan:  Niet alles kost geld als je er maar oog voor hebt.

Marc:  Best value als uitgangspunt van transformeren.

Els:  Delen is het nieuwe vermenigvuldigen.

Sibo:  De foto is een film geworden; je moet meebewegen.

Edward: Alleen ging sneller in 2016. Samen kom je verder in 2017.

Ludo: Bewustwording leidt tot meer begrip en betere keuzes.


